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نماینده مردم ارومیه در مجلس ش��ورای 
اس��امی گفت: احیای دریاچه ارومیه بخوبی 
مدیریت نشد و نمره ای که به دولت می توانم 
بده��م بیش��تر از ۱۰ یا ۱۱ نیس��ت. روح الله 
حضرت پور در گفت وگو با تس��نیم در ارومیه 
با اش��اره به آخرین وضعیت دریاچه ارومیه و 
بودجه های تخصیصی برای احیای آن اظهار 
داشت: نامه ای برای دفتر مقام معظم رهبری 
نوشتیم و این موضوع از طریق رئیس جمهور 
به نوبخت ارجاع داده ش��ده ت��ا برای دریاچه 
ردی��ف بودج��ه دیگری تعریف ش��ود. وی با 
بیان اینکه تنها ب��ا پرداخت هزینه نمی توان 
به جایی رسید، خاطرنش��ان کرد: رقمی که 
هزینه می ش��ود باید مشخص شود چگونه و 
کجا هزینه شود و این موضوع در حالی است 
که مسؤولان استانی و مسؤولان کشوری آمار 

درس��تی از وضعیت دریاچه ندارند چه رسد به اینکه 
بخواهند هزینه کرد درس��تی داشته باشند. نماینده 
مردم ارومیه در مجلس شورای اسامی گفت: ارقامی 
که به س��تاد احیای دریاچه ارومیه در این شهرستان 
تخصی��ص یافته بدرس��تی هزینه نمی ش��ود و این 
ارقام برای س��اخت اماکنی همچون سالن کنفرانس، 
وس��ایل اداری و دیگر موارد هزینه می ش��ود و برای 
اثبات این سخنان مدارک کافی در اختیار داریم. وی 
تصری��ح کرد: از مردم انتظار داریم در مصرف آب هم 
صرفه جویی کنند، نمی گویی��م مردم توجهی ندارند 
ولی انتظار بیش��تر از اینهاس��ت و باید بیش از پیش 
صرفه جویی شود. برخی مس��ؤولان تقصیر را گردن 

کش��اورزان می اندازند از این رو باید جهاد کشاورزی 
بدرستی برای کش��اورزان حوزه دریاچه برنامه ریزی 
داشته باشند. حضرت پور در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه آیا دولت توانسته در احیا و تثبیت دریاچه ارومیه 
موفق عمل کند یا نه، تاکید کرد: رئیس جمهور برای 
ش��عاری که در انتخابات درباره دریاچه داده بود گام 

برداشت ولی موضوع بخوبی مدیریت نشد.
 حرکت لاک پشتی احیای دریاچه ارومیه ■

احیای دریاچه ارومیه سال هاست مورد توجه قرار 
گرفته و اتفاقا اعتبارات ویژه ای نیز برای آن از س��وی 
دولت در نظر گرفته شده است اما شنیده ها حاکی از 
این اس��ت که حرکت آن بشدت کند شده و در چند 

ماه گذش��ته نیز حتی یک ریال هم اعتبار برای این 
پروژه تخصیص پیدا نکرده است. هیات وزیران نیز در 
حالی که ابتدای ماه گذشته در سلسله مصوبات خود 
برای این پروژه با اختصاص ۵ هزار میلیارد ریال اعتبار 
برای احیای دریاچه ارومیه و تالاب انزلی موافقت کرد 
اما گزارش ها حاکی از این است که در ۵ ماه گذشته 
هنوز از اعتبارت قبلی یک ریال هم پرداخت نش��ده 
اس��ت و این عدم پرداخت موجب کند شدن حرکت 
رو به جلوی این پروژه شده است. مسعود تجریشی، 
مدیر دفتر برنامه ریزی و تلفیق ستاد احیای دریاچه 
ارومیه ش��هریورماه س��ال جاری با انتق��اد از تامین 
نشدن اعتبارات مورد نیاز ستاد احیای دریاچه ارومیه 

گفته بود این س��تاد به دلیل کمبود اعتبار از 
برنامه های خود عقب افتاده است. وی با اشاره 
به وضعیت نامناسب پرداخت اعتبارات ستاد 
احیای دریاچه ارومیه اظهار کرد: برای تثبیت 
وضعیت دریاچه ارومیه-که قرار بود در مدت 
3 سال انجام ش��ود- کلیه اقدامات با بودجه 
2 س��ال انجام شد و خوشبختانه کار تثبیت 
بخوبی انجام شد، بنابراین ستاد احیای دریاچه 
ارومیه برای عملیات »احیایی« دریاچه ارومیه 
تاکنون ۴۰۰ میلیارد تومان دریافت کرده است 
که البته مبلغ ۸۰۰ میلیارد تومان تخصیص 
سال ۹۵ برای احیای دریاچه ارومیه بود که در 
پایان س��ال ۹۶، صرفا نصف آن پرداخت شد. 
بر اس��اس این گزارش، در سال ۹۶ هم هیچ 
بودجه ای برای س��تاد احیای دریاچه ارومیه 
در نظر گرفته نش��د و تاکن��ون از محل ماده 
۱۰ و ۱2 دولت، تنها حدود 2۰۰۰ میلیارد تومان به 
ستاد احیای دریاچه ارومیه اعطا شده است. تجریشی 
با اشاره به اجرا نش��دن برخی پروژه های آبرسانی به 
دریاچه ارومیه گفت: برای مثال پروژه تصفیه پساب 
و فاضاب ها به خوبی اجرا نش��ده است و از مجموع 
۱3 پروژه تصفی��ه آب و انتقال آن به دریاچه ارومیه 
تنه��ا 2 پروژه تبریز و ارومیه در حال اجراس��ت و به 
احتمال قوی تا پایان س��ال جاری تکمیل می شود و 
از این مسیر، آب به دریاچه ارومیه می رسد، بنابراین 
بیشترین ضررها برای پروژه هایی بود که می توانستیم 
با عملیاتی کردن آن، آبی را به دریاچه ارومیه برسانیم 
که به دلیل نبود اعتبارات موفق به اجرای آنها نشدیم.

مدیر کل امور مالیاتی آذربایجان شرقی:
نقش نظام مالیاتی در تحقق 

سیاست های کشور مهم و کلیدی است
 گردهمایی یک روزه دادیاران مس��ؤول ادارات 
کل امور مالیاتی منطقه 3 کشور، با حضور مسؤولان 
ستادی سازمان امور مالیاتی کشور، دادیاران مسؤول 
و دادیاران دادس��تانی انتظامی مالیاتی ادارات کل 
امور مالیاتی استان های آذربایجان شرقی، آذربایجان 
غربی، اردبیل، زنجان و کردستان، در تبریز برگزار 
شد. مدیرکل امور مالیاتی استان آذربایجان  شرقی 
برگ��زاری این گردهمایی ها را در پیش��برد اهداف 
س��ازمان امور مالیاتی کشور مهم دانست و گفت: 
قطعا برگزاری این نشس��ت ها موجب همگرایی و 
هم افزایی خواهد بود و نیاز هست این نشست ها به 
طور مستمر در مناطق مختلف برای تبادل ایده ها و 
افکار برگزار شود تا با یک وحدت رویه در سازمان 
عمل شود. غامرضا شریفی به نقش سازمان امور 
مالیاتی در تامین درآمدهای کش��ور اشاره کرد و 
افزود: امروز نقش و جایگاه این س��ازمان در تامین 
درآمدها برای تامین هزینه های جاری نقشی قابل 
توجه است و با عنایت به شرایط حساس اقتصادی 
و تحریمی که در آن هستیم و توجه به مصوبات و 
شعارهایی که هر ساله رنگ و بوی اقتصادی دارد، 
نقش نظام مالیاتی در تحقق سیاس��ت های کشور 

بسیار مهم و کلیدی است.  

خودکفایی شرکت آغاجاری 
در تعمیر و بازسازی تجهیزات مخابراتی

رئیس فناوری ارتباطات شرکت بهره برداری 
نفت و گاز آغاجاری از خودکفایی این شرکت در 
تعمیر و بازسازی تجهیزات مخابراتی و ارتباطی 
خبر داد. یحیی اتابک گفت: در راس��تای بهبود 
شرایط ارتباطی و س��هولت در برقراری ارتباط 
بین واحد های عملیاتی و ستاد مناطق نفت خیز 
جنوب، اقدامات شایسته ای با تاش کارشناسان 
این شرکت و اس��تفاده از امکانات داخلی انجام 
شد. اتابک افزود: از نکات بسیار مهم این اقدامات 
اینکه نبود نقشه الکترونیکی مدار مانع تاش و 
اشتیاق در روند پیشرفت کار نشد و همکاران با 
خاقیت و ارائه راه حل های کارشناسانه توانستند 
به رغم مش��کات ب��ه خودکفای��ی در تعمیر و 
بازس��ازی تجهیزات مخابراتی دست یافته و با 
صرفه جویی قابل توجه مانع از تحمیل هزینه های 

گزاف به شرکت شوند. 

بانک آذربایجان شرقی

همراهی بانک ملی ایران با دولت 
در طرح اشتغال فراگیر

بانک ملی ایران در راس��تای حمایت از بازار 
کار و طرح ه��ای اش��تغال زا، تع��داد ۶7۶ فقره 
تس��هیات طی ۶ ماه ابتدایی س��ال جاری در 
برنامه اش��تغال فراگیر پرداخت کرده است. به 
گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، این بانک 
در این مدت، بالغ بر 2 هزار و ۶۵2 میلیارد ریال 
تسهیات به برنامه اشتغال فراگیر )تبصره ۱۸ 
قانون بودجه سال ۱3۹۶ کشور( با هدف افزایش 
اشتغال اختصاص داد. همچنین از ابتدای سال 
جاری تا پایان شهریورماه، 2۵۱ بنگاه اقتصادی 
کوچک و متوسط بالغ بر 2 هزار و ۶۱۵ میلیارد 
ریال تسهیات دریافت کردند. بانک ملی ایران 
در این مدت همچنین تعداد 33 فقره تسهیات 
ارزی و ریال��ی از محل صندوق توس��عه ملی و 
منابع داخلی خود به ارزش ۱۹2 میلیارد و 332 
میلیون دلار و ۴۰ هزار و ۴۹۶ میلیارد ریال در 
حوزه های انتقال آب، تولید الیاف، خرید کشتی، 
س��اخت راه آهن، نیروگاه، هتل و گازرسانی به 

شهرها و روستاها مصوب کرده است. 

خام فروشی بلای جان معادن 
کردستان شده است

نماینده مردم س��نندج در مجلس شورای 
اس��امی گفت: خام فروش��ی یکی از رویه های 
نادرس��ت در بحث معادن کردستان است که 
سال های س��ال در این منطقه باب شده است. 
به گزارش تس��نیم، سیدمهدی فرش��ادان در 
جلس��ه شورای معادن استان که در استانداری 
کردستان برگزار شد، با اشاره به اینکه کشاورزی، 
مع��ادن، آب و مناب��ع طبیع��ی از ویژگی های 
شاخص اس��تان کردستان است، اظهار داشت: 
معادن یکی از پتانس��یل های بالقوه خدادادی 
در کردس��تان بوده که نیازمند نظارت و دقت 
اساسی است. وی با اعام اینکه از لحاظ معادن 
پتانس��یل خوبی در اس��تان کردستان موجود 
اس��ت، افزود: خام فروشی از رویه های نادرست 
در بحث معادن کردس��تان است که سال های 
سال در این منطقه باب شده است. وی با بیان 
اینکه برخ��ی افراد که در ح��وزه معادن فعال 
هس��تند معادن را ویران کرده اند، تصریح کرد: 
این افراد صرفاً برای کسب سود بیشتر، معادن 

و محیط زیست استان را به تباهی کشانده اند. 

کردستان

رئیس سازمان حمل و نقل شهرداری کرج اعلام کرد

تردد ۴700 تاکسی فرسوده با عمر بالای 10 سال در کرج

رئیس سازمان حمل ونقل بار و مسافر شهرداری کرج 
از وجود ۴ هزار و 7۰۰ دستگاه تاکسی فرسوده با عمر 
بالای ۱۰ سال در کرج خبر داد. مجید استادکاظمی 
در گفت وگو با مهر درباره تعداد تاکسی های شهر کرج، 
گفت: در حال حاضر ۱2 هزار و ۵۰۰ دستگاه تاکسی 
در س��طح این کانشهر فعال است که از این تعداد ۴ 
هزار و 7۰۰ مورد فرسوده هستند و بیش از ۱۰ سال 
عمر دارند و به مرحله اس��قاطی شدن رسیده اند. وی 
گف��ت: روزانه به طور میانگین حدود ۱2۰ تا ۱۵۰ نفر 
با هر تاکس��ی در سطح شهر کرج جابه جا می شوند و 
با احتساب اینکه گاهی برخی تاکسی ها دربستی کار 

می کنند، تخمین زده می ش��ود در یک روز ۱۰ هزار 
تاکسی فعال در چرخه سیستم تاکسیرانی کرج داشته 
باشیم. رئیس سازمان حمل ونقل بار و مسافر شهرداری 
ک��رج در ادامه بیان ک��رد: در کل طی یک روز کاری 
رانندگان تاکسی شهر کرج حدود یک  میلیون و 2۰۰ 
هزار نفر را جابه جا می کنند. استادکاظمی گفت: نصب 
کاتالیست روی تاکسی ها از سوی این سازمان دنبال 

می شود و برای تحقق این مهم لایحه ای را به شورای 
شهر کرج ارسال کرده ایم. وی توضیح داد: هدف گذاری 
ما نصب کاتالیست روی ۶ هزار دستگاه تاکسی است 
که بیشتر آنها مدل س��ال های ۸7 تا ۹2 هستند اما 
باید منتظر باشیم ببینیم با تصمیم نهایی شورای شهر 
کرج، می توانیم برای چند دستگاه تاکسی کاتالیست 
نصب کنیم. پیش بینی ما ۴ هزار تاکسی است، البته 

به شرط اینکه قیمت های بازار تغییر آنچنانی نداشته 
باشد. رئیس سازمان حمل ونقل بار و مسافر شهرداری 
کرج درباره تاکسی های فرسوده شهری کرج با اشاره 
به اینکه از اول آذرماه س��ال گذشته سامانه نوسازی 
ناوگان تاکس��یرانی برای ثبت نام دریافت تاکسی های 
جدید به جای مواردی که فرسوده هستند بسته  شده 
است و در حال حاضر امکان ثبت نام وجود ندارد، گفت: 
اگر تاکسی های نو وارد خطوط  تاکسیرانی کرج شود 
و جایگزینی برای موارد فرس��وده باشد، دیگر نیاز به 
سرمایه گذاری برای نصب کاتالیست روی تاکسی های 

فرسوده نیست.

نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی:

احیای دریاچه ارومیه بخوبی مدیریت نشد

ادامه از صفحه اول
باش��د،  س��بز  ق��اره   ...
مرهون س��رمایه گذاری غیرقابل توجیه دس��تگاه 
دیپلماس��ی و سیاست خارجی کش��ورمان روی 
بازیگران اروپایی و اس��تقال آنها از ایالات متحده 
آمریکاس��ت! سکوت وزارت امور خارجه کشورمان 
در قبال دس��تگیری دیپلمات کشورمان در خاک 
اروپا، عدم بازخواس��ت از مقامات اروپایی به دلیل 
تاخیر در ارائه بس��ته پیش��نهادی اقتصادی، عدم 
مواجه��ه قاطعانه ب��ا اتهام زنی های متعدد امنیتی 
مقام��ات اروپای��ی علیه ای��ران و... جملگی پیامی 
به نام »نیاز ایران به اروپا« را به قاره س��بز منتقل 

ک��رد، حال آنکه بنا به فرموده رهبر حکیم انقاب 
اسامی، ما اساسا نباید روی برجام اروپایی حساب 
باز می کردیم. زمانی که اروپا پیام »نیاز ایران« را از 
رفتار و گفتار مقامات وزارت امور خارجه کشورمان 
دریافت کرد، با وقاحتی بیشتر، اتهامات و تهدیدات 
خود علیه ایران را بسط و گسترش داد. هم اکنون 
کار مقامات اروپایی به جایی رسیده است که برای 
دومین بار طی ۴ ماه اخیر، دست به شانتاژ تبلیغاتی 
� امنیتی علیه کشورمان  زده و تاخیر عامدانه خود 
در اجرای سازوکار ویژه مالی جهت مقابله حداقلی 
ب��ا تحریم های آمریکا را در ذیل انبوهی از اتهامات 

پنهان می سازند! 

آیا زمان آن نرس��یده است که این »ناز و نیاز« 
برای همیشه از دستگاه دیپلماسی ما رخت بربندد؟ 
آیا پرداخت هزینه های هنگفت اعتماد به اروپا در 
ماجرای برجام، خود حجتی قاطع برای فاصله گیری 
از این مجموعه در حوزه سیاست خارجی محسوب 
نمی شود؟ براستی ملت ایران باید تا چه اندازه برای 
تثبیت )و نه  اثبات( حقیقت��ی به نام  »بدعهدی 
اروپا« هزینه بدهد؟ ملت ایران مدت هاست از اروپا 
قط��ع امید کرده و متعاقبا، به برج��ام اروپایی نیز 
امیدی ندارد اما گویا دستگاه دیپلماسی ما همچنان 
روی »اروپای صد چهره« حساب ویژه ای باز کرده 

است... . 

ادامه از صفحه اول
بان��ک مرک��زی و وزارت 
امور اقتصادی و دارایی کش��ور به عنوان 2 مجری 
اصل��ی انعقاد پیمان های پولی معرفی ش��ده اند اما 
به رغم تاش هایی که انجام ش��ده کم کاری در این 

باره مشهود است.
طبیعی است که رشد اینگونه پیمان ها به مذاق 
آمریکا خوش نیاید. متأس��فانه مسؤولان کشور در 
برهه انعقاد برجام و رابطه بدون واس��طه با آمریکا، 
تمایل به انجام اقداماتی که خدش��ه به این رابطه 
نوپا وارد کند نداشتند و پیمان های پولی دوجانبه 

با شرکای تجاری مان هم از این قبیل اقدامات بود.
به عبارت دیگر، آنقدر نگاه ها به س��مت غرب و 
آمریکا متمرکز ش��د که از کشورهای اطراف مان با 

بالاترین سطح مبادلات تجاری با آنها غفلت شد.
به گفته کارشناس��ان اقتص��ادی، اگر ایران با ۴ 
کشور چین، هند،  ترکیه و کره جنوبی، پیمان پولی 
دوجانبه منعقد کن��د، برای ۶۰ درصد واردات خود 
از دلار و ش��بکه مالی آمری��کا بی نیاز خواهد بود و 
این به معنی یک عملیات خنثی  سازی عظیم اثرات 

تحریم است.
البته نظ��رات در این زمینه متفاوت اس��ت. به 
عنوان مثال، یک پژوهش��گر اقتص��اد اعام کرده 
است اگر ایران با ۹ کشور شامل عراق، چین، ترکیه، 
هند، برزیل، پاکستان، افغانستان، روسیه  و ژاپن ۱۴ 
میلیارد دلار تجارت از طریق پیمان پولی دوجانبه 
انجام دهد، می تواند ۶۵ درصد تجارت خود را با این 

کشورها بدون استفاده از دلار انجام دهد.
اما همه این پیش بینی ها و نظرات کارشناسانه 
در یک نقطه مهم اشتراک دارند و آن هم ظرفیت 
بالای پیمان ه��ای پولی دوجانبه ب��رای مقابله با 
تحریم های دشمن است؛ ظرفیتی که کشورهای 
ش��رق آسیا و روسیه در مسیر آن گام برداشته اند 
تا در برهه های متعددی که تنش با واش��نگتن را 
تجربه می کنند، از ضربه تحریم مصون بمانند. اینها 
کشورهایی هستند که در کنار همسایگان مان باید 
در اولویت ایران برای انعقاد پیمان  پولی دوجانبه 

باشند.
تابستان امسال ولی الله سیف، رئیس سابق بانک 
مرکزی درباره اقدام��ات این نهاد برای پیمان های 

پولی خبر داد که پیمان پولی دوجانبه ایران و ترکیه 
عملیاتی ش��ده و در این رابطه به چند ال سی نیز 
عمل شده و در آینده موضوع انعقاد پیمان های پولی 
با کشورهای عراق، روسیه و آذربایجان هم پیگیری 

می شود.
درباره پیمان پولی با روسیه، عبدالناصر همتی، 
رئیس جدید بانک مرکزی کشورمان، طی هفته های 
اخیر با خانم نابیولینا، رئیس بانک مرکزی روسیه 
دیدار داشته است و با اعام همتی بحث مبادله بر 
اساس پول های ملی 2 کشور از محور های اساسی 

گفت وگو با همتای روس وی بوده است.
تاش های اخیر مسؤولان برای انعقاد و عملیاتی 
ش��دن مبادله با پول ملی هرچند دیر است و روند 
کن��دی را طی می کن��د اما همچنان امی��دوار به 

عملیاتی شدن این پادزهر تحریم هستیم.
به عنوان مثال، اگر مس��ؤولان اقتصادی دولت 
در این مقوله س��رعت عمل داشتند به گفته یکی 
از کارشناسان اقتصاد، می توانستیم یک سال قبل 
پیم��ان پولی با عراق منعقد کنیم و امس��ال مردم 
دغدغه تامین ارز هزینه سفر اربعین را نمی داشتند.

یادداشت امروز

دیدگاه

اروپای صد چهره

علاجی به نام پیمان پولی دوجانبه

خوزستان


